



Sergio de Simone, nicht datiert.
Sergio de Simone, undated.

SERGIO DE SIMONE



Sergio de Simone (links) mit
zwei Tanten, seiner Großmutter,
seiner Mutter und seinen
Cousinen, September 1943.

Sergio de Simone (left) with two
of his aunts, his grandmother,
his mother and his cousins in
September 1943.

Sergio de Simone wurde am 29. November 1937 geboren. Er lebte mit seinen Eltern in Neapel. Sein Vater Edoardo de Simone, ein Schiffsoffizier, war katholisch. Seine Mutter Gizella, geborene Perlow, war Jüdin.

Sergio de Simone was born on 29 November 1937 and lived with his parents in Naples, Italy. His father, Edoardo de Simone, was a Catholic naval officer, and his mother Gizella, née Perlow, was Jewish.



Sergio de Simone mit seinen Cousinen Tatiana und Alessandra, September 1943.

Sergio de Simone with his cousins Tatiana and Alessandra, September 1943.

Edoardo de Simone wurde als Zwangsarbeiter nach Dortmund verschleppt. Gizella und Sergio de Simone zogen im Sommer 1943 zu Verwandten nach Fiume in Norditalien, da die Situation in Neapel aufgrund von Bombenangriffen durch die Alliierten unsicher erschien.

In Fiume wurden der sechsjährige Sergio, seine Mutter und sieben weitere Familienmitglieder – darunter auch seine Cousinen Alessandra und Tatiana – am 21. März 1944 verhaftet, in das Sammellager Risiera di San Sabba bei Triest gebracht und am 4. April 1944 in das KZ Auschwitz deportiert. Sergio musste dort als Läufer arbeiten, bis er für die medizinischen Versuche in das KZ Neuengamme gebracht wurde. Am 20. April 1945 wurde er hier am Bullenhuser Damm ermordet. Er war 7 Jahre alt.

Seine Mutter Gizella de Simone kam im Frühjahr 1945 in das KZ Ravensbrück. Hier erlebte sie die Befreiung, sie war sehr krank. Im November 1945 kehrte sie nach Italien zurück. Dort traf sie ihren Mann wieder. Die Eltern suchten nach ihrem Sohn Sergio. Sie wussten ab Ende der 1940er-Jahre, dass er vom KZ Auschwitz in ein Konzentrationslager „im Westen“ gekommen war. Edoardo de Simone starb 1964, ohne etwas über das Schicksal seines Sohnes erfahren zu haben. Gizella de Simone erfuhr 1983 von dem Verbrechen am Bullenhuser Damm und nahm am 20. April 1984 an der Gedenkfeier in Hamburg teil. Sie wollte aber nicht glauben, dass Sergio tot war, und hoffte bis zu ihrem Tod, dass er noch lebte.

Nach Sergio wurde der Sergio-de-Simone-Stieg in Hamburg-Burgwedel benannt.

Edoardo de Simone was deported to Dortmund for forced labour. In the summer of 1943, Gizella de Simone and her son Sergio moved in with relatives in Fiume in northern Italy because Allied bombing raids on Naples made staying in the city seem unsafe.

On 21 March 1944, six-year old Sergio, his mother and seven other members of the family including his cousins Alessandra and Tatiana were arrested in Fiume. They were taken to the Risiera di San Sabba concentration camp near Trieste, from where they were deported to Auschwitz on 4 April 1944. In Auschwitz, Sergio had to work as an errand boy until he was taken to the Neuengamme concentration camp as a subject for Heißmeyer's medical experiments. On 20 April 1945, Sergio de Simone was murdered here on Bullenhuser Damm aged 7.

In the spring of 1945, Sergio's mother Gizella de Simone was taken to the Ravensbrück concentration camp, where she was liberated. She was in very bad health and did not return to Italy until November 1945, where she rejoined her husband. The de Simones began looking for their son and learned in the late 1940s that he had been taken from Auschwitz to a concentration camp in the west. Edoardo de Simone died in 1964 without ever learning of his son's fate. Gizella de Simone heard of the murders on Bullenhuser Damm in 1983 and attended the commemorative event in Hamburg on 20 April 1984. However, she did not want to believe that Sergio was dead and held on to the hope that he was still alive until she died.

A street in the Hamburg district of Burgwedel is named after Sergio de Simone.